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فروش سهام سرخابی ها به هواداران از امروز آغاز می شود اما...

مشکلات روند خصوصی سازی پابرجاست
 15 )یکشــنبه  امــروز  از 
اســفند( فــروش 12 درصد 
ســرخابی های  ســهام  از 
پایتخت به هــواداران آنها 
آغاز می شود اما مشکلات 
خصوصی سازی دو باشگاه 
پرطرفدار تهرانی پایدارتر 
از آن اســت که بــه نظر برخی مقام های خوشــبین 

مجری این فرایند می آید.
ســازمان خصوصی ســازی بــا تأکیــد بــر اینکــه نام 
اســتقلال و پرســپولیس در بازار پایه فرابورس درج 
شــده، بــه افرادی که کد بورســی دارند، ایــن اختیار 
را داده اســت که در صورت تمایل به خرید ســهام 
ســرخابی ها مبادرت و سرمایه مالی این دو باشگاه 
را فزون تر کنند. حســین قربان زاده رئیس ســازمان 
اول  مرحلــه  »در  اســت:  گفتــه  خصوصی ســازی 
معــادل 50 درصــد ســرمایه ثبت شــده هــر یک از 
دو باشــگاه که حدود 350 میلیارد تومان می شود، 
در معــرض خریــداری هــواداران و مــردم عــادی 
قــرار گرفته اســت.« قربان زاده اضافه کرده اســت: 
»اصولًا هرکســی که کــد معاملاتــی دارد، می تواند 
اقــدام بــه پذیره نویســی و خرید ســهام دو باشــگاه 
بــزرگ تهرانی کند و حق تقدم بــرای آنها محفوظ 
اســت.« وی افزوده اســت: »منابع به دســت آمده 
از ایــن طریق طبق قوانین بازار در خود دو شــرکت 
مورد استفاده قرار گرفته و موجب افزایش سرمایه 

آنها خواهد شد.«
ســازمان مذکور امیدوار است تا شــهریور سال بعد 
سهم دولت را در تملک هر باشگاه پرطرفدار فوق 
تا 51 درصد کاهش دهد و حتی به خصوصی سازی 
کامل آنها نیز فکر کند، با این حال همین درصدها 
و تاریخ هــای مقــرر شــده نشــان از ایــن دارنــد کــه 
مشــکلات بزرگ موجــود در راه واگــذاری مالکیت 
پرســپولیس و استقلال به ســرمایه داران علاقه مند 
و متقاضیــان خصوصی جدی تــر و ماندگارتر از آن 
اســت کــه مجریــان این طرح بــه آن اذعــان دارند. 
دو مســأله بنیادیــن در ایــن پروســه وجــود دارد که 
هــم ناقــض اصــل خصوصی ســازی اســت و هــم 
بــرای غیــر  را  شــروط کنفدراســیون فوتبــال آســیا 
 دولتــی تلقــی شــدن ســرخابی های تهــران نقــض

می کند.
هیچ ســرمایه دار شــخصی و بنیــاد خصوصی  صــرف 1 را  نجومــی  پولــی  نیســت  حاضــر 
خریــداری ظاهــری دو باشــگاهی کنــد کــه پــس از 
اتمــام پروســه تملک نســبی آنها بــاز دولت حرف 
نخســت را در مدیریت دو باشــگاه بزنــد. اینکه 49 
درصــد و حتی 51 درصد از ســهام بتدریــج و مرور 
زمان به بخش خصوصی واگذار و بواقع پول مردم 
صــرف اداره دو باشــگاه شــود امــا دولــت و وزارت 
ورزش همچنان سیاســتگذار و گرداننده دو باشگاه 
باشــند، هم فــراری دهنده اشــخاص ســرمایه گذار 
اســت و هم ناقــض اصل تجــارت آزاد. پروســه در 

دســت اجرا در راه خصوصی سازی دو باشگاه مثل 
ملکــی  خریــد  اختیــار  فــردی  بــه  کــه  اســت  آن 
گرانقیمــت را بدهنــد اما پس از اتمــام کار او اجازه 
اداره خانه اش را نداشته باشد و »افراد بالا دست« 
منــزل او را مدیریت و روش های رتق و فتق و حتی 

برخی ساکنان ارشد خانه را تعیین کنند!
روی  درحالــی  خصوصی ســازی  ســازمان  مالکیــت 2  از  درصــد   50 حــدود  رهاســازی 
ســرخابی ها از جانــب دولت تأکیــد و آن را اقدامی 
بــزرگ و مهم توصیــف می کند که فیفــا و AFC به 
صراحــت می گویند حتی یک درصد از حق تملک 
باشــگاه های فوتبال نباید در دست دولت باشد. از 
دید آنها باشــگاه ها باید به مثابه بنگاه های تجاری 
باشــند و فــارغ از هر قیــد و بند دولتی بــا انگاره ها و 
قواعــد تجــارت آزاد کار کننــد. بدیهی اســت که اگر 
ایــن امــر تأمیــن و اجرا نشــود، »AFC« که امســال 
و  تشــکیلاتی  ایــراد  ده هــا  به دلیــل  را  ســرخابی ها 
نداشــتن ضوابط حرفــه ای از حق شــرکت در لیگ 
قهرمانــان آســیا محروم کرد، در ســال و ســال های 
بعــدی هم این اجازه را بــه آنها نخواهد داد. بواقع 
محروم شــدن باشــگاه های ما از این مســابقات که 
امسال شــامل گل گهر ســیرجان هم شــد، برچیده 
نخواهد شد مگر اینکه »AFC« مطمئن و براساس 
بــا  نــه  کــه  بیــاورد  یقیــن  شــده  ارائــه  مســتندات 
باشگاه های دولتی بلکه با باشگاه های صاحب ساز 
و کارهــای حرفــه ای و مدیریــت غیروابســته طرف 
ســازمان  اجــرای  دســت  در  رونــد  آنچــه  اســت. 
خصوصی ســازی نویــد آن را می دهد، نــه چیزی از 
این قبیــل بلکه ادغامی غریب و نامــوزون از »پول 
مردمــی« و »نحوه اداره دولتی« و چیزی اســت که 

برخی آن را »خصولتی« نامیده اند.
تلاش ســازمان خصوصی سازی برای قطع بخشی 
از وابســتگی ســرخابی ها بــه دولــت و وارد کــردن 
ســرمایه های شــخصی به چرخــه اداره آنان و نظر 
مســاعد فراکســیون ورزش مجلس نســبت به این 
مســأله اســباب خوشــحالی اســت و بایــد از آنهــا 
تشــکر کرد اما نشــانه ها و مواردی که برشــمردیم، 
حاکی از آن اســت که این رونــد ناقص به نقطه ای 
نمی رســد که ادعا شــده و فرجام آن چیزی نیست 
که مشــکلات بزرگ فوتبال ایران را در عرصه های 
حرفــه ای و امــور تشــکیلاتی حــل کنــد. قریــب بــه 
یک ربع قرن اســت کــه در مورد خصوصی ســازی 
دو باشــگاه صحبــت و وعده داده می شــود اما این 
فرایند هرگز به سازمان نرسیده و حتی شش هفت 
ســال پیش که کار به دو ســه مرحله مزایده گذاری 
و  اهلیــت  ســبب  بــه  رونــد  آن  کشــیده،  نهایــی 
و  ناتمــام  ابتــدا  متقاضیــان  نداشــتن  صلاحیــت 
ســپس مختومــه اعلام شــد. اینــک نیز شــرایط به 
گونــه ای طراحی شــده و به پیش مــی رود که انگار 
فقط بر طول مدت این ناکامی افزوده خواهد شــد 
و خبری از خصوصی سازی واقعی، پایدار و اصولی 

نیست.

وصال روحانی
روزنامه نگار

سدهی/  محمدمحمدی 
بیســت و یکمین دوره 
مســابقات لیــگ برتــر 
اتفاقــات  بــا  فوتبــال 
عجیب زیادی بــرای پرشــورهای تبریزی 
همراه شد. تیمی که تا پایان هفته بیستم، 
فصل خوبی را پشــت ســر نگذاشــته و در 
رده ســیزدهم جدول قرار دارد. تبریزی ها 
فصــل را بــا فیــروز کریمــی شــروع کردند 
و پــس از آن زوانمیــر ســولدو بــه جمــع 
پرشورها اضافه شــد اما این مربی کروات 
هــم چندان دوام نیــاورد و نتایج ضعیف 
این تیم باعث شــد تا مســئولان باشگاه او 
را برکنــار کنند و تصمیم بگیرند لیگ را با 
ارطغرل ساغلام ادامه دهند؛ مربی ای که 
3 ســال پیش در این تیم حضور داشــت. 
این مربی ترک ســومین مربی ســرخ های 

تبریزی در فصل جاری لیگ برتر است.
تراکتــور روز دوشــنبه در هفته بیســتم 
لیــگ برتر در یک بازی جذاب با میهمان 
خود سپاهان به تساوی 2-2 رسید. مهدی 
از مــس  نیــم فصــل دوم  کیانــی کــه در 
رفسنجان به جمع پرشــورها بازگشت در 
این خصوص به خبرنــگار »ایران« گفت: 
»از همــه هــواداران تشــکر می کنــم چــرا 
که پــس از بازگشــتم به تراکتــور پیام های 
تبریک بســیاری بــه من دادند. هــواداران 
مــس  و  ســپاهان  در  حضــورم  زمــان  در 
رفســنجان دوســت داشــتند که به تراکتور 
بازگــردم. مــن جوانــی و زندگــی ام را در 
تراکتور گذاشــتم و تنها نیت بازگشــتم به 
تراکتــور این بود که به تیم محبوبم کمک 
کنــم. ان شــاءالله کــه ایــن اتفــاق بیفتــد و 

بتوانیم با کمک بچه ها تراکتور را به دوران 
اوجش بازگردانیم.«

هافبک باتجربه و متعصب تراکتور که 
10 سال ســابقه بازی در این تیم را دارد 3 
سال از این تیم دور بود. او در پاسخ به این 
ســؤال که چقدر این دوری برایت ســخت 
بــود، افــزود: »3 ســال تلــخ را پشت ســر 
گذاشــتم. مــن در تراکتور زندگــی کردم و 
خاطــرات خــوب و بــد زیــادی در این تیم 
داشــتم. البته در این 3 ســال باشگاه های 
ســپاهان و مس به من لطف داشــتند اما 
خدا را شــکر می کنــم که توانســتم دوباره 
بــه تیم محبوبــم بازگردم و امیــدوارم که 
بتوانــم بــرای تراکتــور بازی هــای خوبــی 
انجــام دهم و مثمرثمر باشــم. همیشــه 
تراکتــوری بــودم و خواهــم بــود. در طــی 
این ســال ها باتمام وجود برای پرشــورها 
جنگیــده ام و باز هم می جنگــم. اعتقادم 

این است که به خانه خودم بازگشتم.«
و  ســولدو  جدایــی  خصــوص  در  او 
بازگشــت ســاغلام اظهــار داشــت: »مــن 
دوســت داشــتم به ســولدو کمک کنم اما 
نشــد. ســولدو به زمان نیاز داشــت و چند 
هفتــه هم بــا بدشانســی نتیجــه نگرفت. 
ســولدو انســان بســیار خــوب و بزرگی بود 
امــا به هر حال فوتبال اســت و بالاو پایین 
زیــاد دارد. بایــد از او بــه خاطــر زحماتــی 
که کشــید تشــکر کرد. هواداران ساغلام را 
خیلی دوســت دارند، او ترک زبان است و 
پیش از این با تراکتور کار کرده بود. تراکتور 
جایگاهــش ســیزدهم جــدول نیســت و 
ان شاءالله با کمک بچه ها بتوانیم تراکتور 
بازگردانیــم.  اصلــی اش  جایــگاه  بــه  را 

هواداران شک نکنند که تراکتور به جایگاه 
خود باز می گردد.«

کیانی در خصوص ســاغلام گفت: »او 
مربــی خوب و دلســوزی اســت. ســاغلام 
مربــی ســخت گیری اســت و بــا توجــه به 
بــه  تیــم دارد می توانــد  از  کــه  شــناختی 
تراکتــور و بازیکنان جــوان تیم کمک کند. 
ما در جدول شــرایط خوبی نداریم و باید 
دســت در دســت هم تیم را بالا بکشــیم. 
شخصیت هواداران تیم بالاست و جایگاه 
کنونی تراکتور در شــأن هواداران نیســت. 
رفت و آمدهای زیاد باعث شــد تا تراکتور 
بــد نتیجه بگیرد. مــا نیاز بــه برنامه ریزی 
دقیق داریــم و در این صــورت می توانیم 
بــه جایگاه اصلــی مان برســیم. بازیکنان 
تراکتــور باید بدانند کــه در چه تیم بزرگی 
بازی می کنند. هنوز 10 هفته تا پایان لیگ 
باقــی مانده اســت و مــا باید بــه خودمان 
بیاییم و در این صورت می توانیم تراکتور 
را بــه بالای جــدول برســانیم. ان شــاءالله 
برنامه ریــزی  آینــده  ســال های  بــرای 

دقیق تری داشته باشیم.«
هافبــک باتجربه تراکتــور در خصوص 
اتفاقاتــی همچون کســر امتیــاز از گل گهر 
سیرجان به دلیل استفاده از بازیکن گابنی 
اینچنیــن اظهارنظــر کــرد: »گل گهــر تیم 
بسیار خوبی است و مربی خوبی همچون 
امیر قلعه نویی دارد. کسر امتیاز از گل گهر 
ناراحــت کننــده بود بــه این دلیــل که این 
تیم امســال تیــم خوبی اســت و زحمات 
زیادی کشیده است. کسر امتیاز از گل گهر 
و اتفاقات اینچنینی برای فوتبال ما بسیار 
بد است. فوتبال ما هنوز حرفه ای نیست و 

فوتبال ما با کسر امتیاز از گل گهر زیر سؤال 
رفــت. باید یک فکر اساســی کرد تا تیمی 
همچــون گل گهــر که تــا این حــد زحمت 

کشیده، ضرر نکند.«

او که تجربه کار کردن با امیر قلعه نویی 
زیــاد  ناراحتــی  درخصــوص  دارد،  را 
ســرمربی گل گهر از کســر 7 امتیــاز اظهار 
ناراحــت  داشــت:  »امیرخــان حــق دارد 
باشــد. او شــبانه روز بــرای تیمش زحمت 
می کشــد تا تیمش به جایــگاه واقعی اش 
برســد. قلعه نویــی از ایــن اتفــاق خیلــی 
ضــرر کــرد و برگشــتن تیمش بــه جایگاه 
اصلی کار بسیار سختی است. با وجود این 
قلعه نویی با گل گهر خوب نتیجه می گیرد 
چــون او مربــی بزرگــی اســت. او می تواند 
در ایــن روزهای ســخت و نابرابر پشــتوانه 
خوبــی برای گل گهر باشــد. در کل فوتبال 
مــا روی هواســت، هــواداران به ورزشــگاه 
نمی آینــد و لیگ مــان به ایــن دلیل لذتی 

ندارد.«
کیانی افزود: »کسر امتیاز تیم گل گهر 
را نابود کرد و گل گهر باید در صدر باشد. 
مســئولانی کــه در خصــوص آن بازیکــن 
جریمــه  بایــد  کردنــد،  کوتاهــی  گابنــی 
و  بیســت  لیــگ  نــه گل گهــر.  می شــدند 
یکــم لیگ عجیبی اســت. علاوه بر کســر 
امتیــاز از گل گهــر تیم هــای پرســپولیس 
و اســتقلال هــم از آســیا حــذف شــدند و 
ایــن موضــوع نیازمند حضور یــک مدیر 
خوب در فدراسیون است. متأسفانه این 
اتفاقــات از قبــل مدیریــت نشــد. در این 
فصــل دائماً شــاهد بســته شــدن پنجره 
نقــل و انتقــالات چنــد باشــگاه بودیــم و 
ایــن اتفاقات طبیعی نیســت. مــا باید از 
قبــل برنامه ریــزی کنیم. مدیــران عامل 
باشگاه ها و فدراســیون نباید باعث ضرر 

باشگاه ها و هواداران شوند.«

قربون فوتبال برم...
سرمربی فولاد خوزستان در صفحه اینستاگرام خود، تصویری با حضور یک کودک  

کار که لباس شماره 6 استقلال را با نام »نکونام« به تن کرده، قرار داد و دلنوشته ای 
خطاب به این کودک  کار منتشر کرد. جواد نکونام در توصیف این عکس نوشت: 
»وقتی این عکس رو دیدم، با خودم گفتم قربون فوتبال برم که باعث شد تو رو 

بشناسم و بدونم که امثال تو زیاد هست که نمی شناسم و به عشق ما چقدر سختی 
می کشید تا ما بتونیم خوشحالتون کنیم.« نکونام از این کودک  کار برای حضور 

در تمرین فولاد دعوت کرد: »ما به رضا و امثال بزرگمردان کوچکی چون او بسیار 
بدهکاریم چراکه زندگی شاد و بی دغدغه شایسته همه مردم ما است. منتظر 

حضور سبزت در کنارمان در تمرین فولاد هستیم رضا جان. با آرزوی دنیایی بهتر 
برای همه مردم ایران خصوصاً بچه های کار.«

 عکس 
روز

گفت وگو

پدیده - تراکتور

14:30

مس - نفت م . س

15:00

سپاهان - فجر

نفت آبادان - پرسپولیس

18:00

19:30

فولاد - ذوب آهن

16:00

استقلال - گل گهر

17:30

پیکان - نساجی

15:00

آلومینیوم - هوادار

15:00

سپاهان و تراکتور 
بیدار می  شوند؟

فوتبال ما روی هواست
مهدی کیانی، هافبک باتجربه تراکتور در گفت و گو با »ایران«:

 سال بیست و هشتم   شماره 7865  یکشنبه  15 اسفند 1400
Sunday  6 March 2022  1443 3 شعبان 

والیبالی ها در بازی دوم نیمه نهایی لیگ برتر

لیگ برتر والیبال به روز انتقام رسید. روزهایی که حکم مرگ و زندگی را برای مدعیان دارد. دو بازی که 
سرنوشت خوشبخت ها را رقم می زند. بازی های حساس و نزدیک. یک طرف آن پیکان و مقاومت 

 شهداب یزد؛ برنده های بازی اول نیمه نهایی هستند و طرف دیگر فولاد سپاهان و فولاد سیرجان بازنده. 
آن هم با نتیجه 3- صفر. دو تیمی که به طور حتم به آب و آتش می زنند تا با پیروزی در بازی انتقامی امروز 

18کار را به بازی سوم بکشانند.

روز انتقام

مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس معتقد اســت پس از واگذاری ســهام ســرخابی ها، مشــکل 
حــق پخش هم حل خواهد شــد. رضــا درویش در مــورد حق پخش بازی های این باشــگاه 
از صداوســیما گفــت: »در ایــن مــورد چند جلســه بــا ســازمان صداوســیما برگــزار کردیم و 
پیگیری هایی انجام شده است. گفته شد صداوسیما هر سال بودجه ای را به 
وزارت ورزش اختصاص دهد تا این وزارتخانه حق پخش را بین بازی های 
مختلــف تقســیم کند امــا دو تیم در ایــن فرایند به حق خود نمی رســند. 
واگــذاری این فرایند را اصــلاح خواهد کرد. تاکنون گفته می شــد چون 
هــر دو نهاد برای دولت هســتند از این جیب بــه آن جیب خواهد 
شــد اما بخــش خصوصی می تواند بــا صداوســیما وارد چالش 
شــود.« مصطفــی آجورلو، مدیرعامل باشــگاه اســتقلال هم با 
انتقاد از پرداخت نشــدن حق پخش بازی های این تیم توســط 
صداوســیما گفــت:»در این ســالها، محتــوا و پر کــردن برنامه و 
موضوع برنامه برای ما بود اما تبلیغات برای تلویزیون!با مردم 

حق تضییع شده خود را از صداوسیما می گیریم.«

 لیگ بیست و یکم
 لیگ عجیبی است

هواداران ساغلام را 
خیلی دوست دارند

  جایگاه کنونی تراکتور 
در شأن هواداران نیست

 فوتبال ما با کسر امتیاز از 
گل گهر زیر سؤال رفت

ناپولی – میلان  
 جنگ بزرگ 

برای  صدرنشینی

بازی ششم 
شماره های 7 و 8

 پرونــده هفتــه بیســت و یکــم لیــگ برتــر امروز 
با برگزاری 8 مسابقه بسته می شود

 قلعه نویی: 
 بازی با استقلال 
 یک فینال مانند 

بازی های قبلی است

 مجیدی: 
به خاطر یزدانی و مرادمند 
قهرمان می شویم

فرهاد و امیر یک بار دیگر به هم رسیدند

 چشم
 در برابر چشم

 بازی 
عاقبت به خیری

استقلال و گل گهر پس از اتفاقات 
بازی رفت برابر هم قرار می گیرند

 صنعت نفت و پرسپولیس
کار سختی مقابل هم دارند

گل محمدی: هر بازی برای ما فینال است

 مهدی کیانی، هافبک باتجربه تراکتور
در گفت و گو با »ایران«:

 فوتبال ما 
وی هواست ر

لیگ بیست و یکم،  لیگ عجیبی است
هواداران ساغلام را خیلی دوست دارند

نوبت تلافی در ورزشگاه  اتحاد
ساعت 20 امشب؛  دربی منچستر میان سیتی  و یونایتد

 گواردیولا:
 ناتو و اروپایی ها
در بحران اوکراین 
مقصرند

16

17

17

همین صفحه


